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Pagina 13 linksonder: “Staat van …… onduidelijk” 

Waarom is de staat van instandhouding van de 5 wildsoorten onduidelijk? Wordt er niet 
geteld, worden waarnemingen niet gemeld? 

Van een aantal soorten is het aantal tellingen binnen Zeeland beperkt 
waardoor er geen Zeeuwse trend gegeven kan worden. De trends worden 
berekend door het CBS en moeten statistisch verantwoord zijn. De 
voorkeur heeft het ook om langjarig op een zelfde wijze tellingen uit te 
voeren. Niet voor alle soorten is dat het geval of zijn er voldoende 
waarnemingen om een trend te berekenen. Voor een aantal soorten zal er 
in overleg met bijvoorbeeld een FBE gekeken worden of daar meer 
informatie beschikbaar is en voor bijvoorbeeld konijnen is er de wens 
telroutes uit te laten voeren in de duinen. 
 
De minister heeft in 2022 onderzoek uit laten voeren naar de landelijke 
staat van instandhouding van de vijf wildsoorten. Deze is voor alle vijf 
matig tot zeer ongunstig. Wat de provinciale staat van instandhouding is, 
is nog niet bekend en wordt in opdracht van de minister verder 
onderzocht. 
 

Pagina 17 en 19 tabellen: 

Significante afname maar wel minder dan 5% klinkt erg vaag, dat kan alles zijn tussen 0 en 
5%. 

Volgens de bijbehorende grafiek (met name die op pagina 19) lijkt de afname meer dan 5%. 

Op de Sovon website zijn van vogels de getallen terug te vinden. Deze 
zijn in samenwerking met het CBS berekend. 
 
Als we zelf even heel simpel mee rekenen (CBS berekend het vast beter) 
komen we op het volgende: 
In 2020 was het gemiddelde aantal 735 in 2008 waren dat er 1392 
Dat is een behoorlijke afname (van 657) (fluctuaties tussen de jaren 
buiten beschouwing gelaten). Over twaalf jaar tijd zou dat gemiddeld een 
afname zijn van 55 vogels per jaar dat is ten opzichte van het aantal in 
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2008. 5% van 1392 is 696 dat gedeeld over 12 jaar is 58 per jaar. Dus is 
de afname minder van 5% per jaar. 
De afname tussen de gemiddelde populatie aantal in 2008 en 2020 is 
inderdaad veel meer dan 5%. In verband met wisselingen tussen jaren 
worden de trends niet op die manier berekend.  
   
 

Pagina 30 tabel: 

De vrij bejaagbare soorten fazant, houtduif en wilde eend zijn achteruit gegaan. Welke 
maatregelen zijn genomen om te zorgen dat ze niet verder achteruit gaan? Is er 
bijvoorbeeld een stop gezet op de jacht? 

De minister is bevoegd om de jacht op wildsoorten te openen of sluiten. In 
het jachtseizoen van 2022-2023 was de jacht op fazant, houtduif en wilde 
eend nog geopend. Voor het aankomende jachtseizoen zal de minister 
een nieuw besluit nemen, gebaseerd op vervolgonderzoek naar de staat 
van instandhouding van deze soorten. In dit onderzoek wordt ook 
bekeken wat de oorzaken van achteruitgang zijn, en welke andere 
herstelmaatregelen genomen kunnen worden.  
 
In het kader van het jaar van de Wilde eend heeft de provincie mee 
gedaan aan het onderzoek van Sovon naar de afname van de Wilde 
eend. Hier is geen eenduidige conclusie maar verbeteringen in het 
landschap (landschapselementen en oevers) zouden deze soort kunnen 
helpen. Dat geld mogelijk ook voor de andere soorten. Vanuit diverse 
beleid sporen is er aandacht voor het landelijk gebied. 
 

Pagina 33: 

Haas en Konijn zijn opgenomen in de Rode Lijst. Waarom wordt er dan nog op haas 
gejaagd? 

Is er op het verbod op de jacht op konijnen gehandhaafd? Zo ja, Hoe en wanneer en met 
welk resultaat? 

Het jachtseizoen van 2022-2023 was niet geopend voor jacht op het 
konijn, en in enkele provincies niet voor jacht op de haas. In Zeeland 
mocht nog wel worden gejaagd op de haas, aangezien de populatietrend 
hier stabiel bleek te zijn. Dit was een besluit van de minister. De Provincie 
heeft geen bevoegdheden ten aanzien van de jacht op wildsoorten. 
 
Toezicht en handhaving wordt uitgevoerd door de RUD Zeeland. Voor 
zover ons nu bekend heeft dit tot dusver niet geleid tot het op heterdaad 
betrappen van illegale konijnenjacht. 

Pagina 38: Het waterschap Scheldestromen werkt samen met Rijkswaterstaat aan 
het verminderen van kunstmatige barrières die vismigratie belemmeren. 
Van 2010 t/m 2021 zijn er 38 vismigratie voorzieningen aangelegd. In de 
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Aal en bot zijn achteruit gegaan. Wat is er gedaan om de kunstmatige barrières (belangrijke 
oorzaak) weg te nemen? 

periode 2022 t/m 2027 staan er nog 6 vismigratie voorzieningen gepland 
door het waterschap Scheldestromen, hierdoor wordt uiteindelijk een 60% 
van het gebied optrekbaar voor vis. 

Pagina 42: 

Ganzen: zijn er afgelopen jaar nog ganzen vergast? Wat is de stand van zaken van het 
Ganzenakkoord? 

- Er zijn in 2022 geen ganzen gevangen en gedood d.m.v. gas. 
- De doelstellingen van het ganzenakkoord zijn onlangs geëvalueerd. 

Het evaluatierapport is op 27 september door GS toegestuurd aan 
PS. We verwijzen u graag naar dit rapport. 

- De FBE Zeeland geeft met het Faunabeheerplan Gans 2021-2026 
verder uitvoering aan de afspraken in het ganzenakkoord. 

Pagina 43: 

Damherten op de Haringvreter: 
Er wordt hier nergens het experiment genoemd om enkele herten te steriliseren. Hoe staat 
het daarmee? 

De Haringvreter is in beheer bij Staatsbosbeheer. Populatiebeheer vindt 
plaats op basis van een faunabeheerplan van de Faunabeheereenheid. 
Of een experiment met sterilisatie of andere methoden gestart kan 
worden, is mede afhankelijk van deze organisaties. Het gesprek hierover 
wordt vervolgd. 

Pagina 59 -65 

Kwaliteit natuurnetwerk: 
Er worden aardig wat zaken genoemd over al dan niet gesubsidieerd beheer van gronden. 
Ook de vergelijking dat het lijkt dat de gesubsidieerde gronden er beter voorstaan dan niet 
gesubsidieerde is niet eenduidig. Over het algemeen wordt geconstateerd dat het beter 
kan. Er lijken helemaal geen conclusies te worden getrokken over wat er te doen staat om 
het te verbeteren. Waarom is dat? 

In de Natuurrapportage wordt er vooral ingegaan op de stand van zaken. 
Op hoofdlijnen wordt aangegeven waar verbetering nodig is bijvoorbeeld 
hydrologie. Over het algemeen is het erg gebied specifiek waar wat 
gedaan moet worden. 
 
Met terreinbeheerders binnen de gesubsidieerde gebieden wordt er 
gesproken over hun natuurgebieden. Veelal maken zij zelf ook een 
beoordeling van de natuurkwaliteit in hun eigen gebieden (conform de 
afspraken uit het subsidiestelsel natuur en landschap). Uit deze 
beoordelingen komen verbeterpunten voor de specifieke terreinen.  
 
Voor de gronden die niet onder het gesubsidieerde deel vallen is er met 
name vanuit Natura 2000 aandacht voor het beheer en 
verbetermogelijkheden. Daarnaast is er in eerste instantie een informatie 
behoefte (betere monitoring) nodig om goede uitspraken te kunnen doen. 
Hier zal komende jaren meer invulling aan gegeven worden. 
 

Pagina 65 De schrijvers van de rapportage hebben hier de ruimte gehouden omdat 
het per locatie bekeken moet worden wat er nodig is. 
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6.2 Er wordt aangegeven dat de lage grondwaterstanden in het landelijk gebied schadelijk 
zijn voor de natuur. “Vooral in het landelijk gebied zijn watersystemen ingesteld op het 

afvoeren van overtollig water. Om de grondwaterstanden op peil te houden zal er mogelijk 
overgeschakeld moeten worden naar watersystemen waarbij het water langer 
vastgehouden wordt en naar 

het grondwater kan wegzakken.” Waarom staat er dat er ‘mogelijk’ moet worden 
overgeschakeld i.p.v. dàt er wordt overgeschakeld naar watersystemen waarbij het water 
langer vastgehouden wordt? 

Daarnaast is met name in het landelijk gebied een goede afweging van 
belangen nodig. Uit de rapportage blijkt dat er negatieve effecten te zien 
zijn van de laatste droge jaren. Niet overal is het langer vast houden van 
water mogelijk. Waar het wel mogelijk is zal hier naar gekeken moeten 
worden in samenwerking met het waterschap die gaat over het peilbesluit. 
 

Pagina 67 -70 

Agrarisch natuurbeheer: 

In een eerder staatje bleek dat er weinig groei is van gebieden van agrarisch natuurbeheer 
terwijl het beheer daarvan toch succesvol blijkt. Hoe kan dit en wat wordt er aan gedaan om 
meer gebieden op deze manier te beheren? 

In de afgelopen jaren is het oude stelsel voor agrarisch natuurbeheer 
(SNLa, met veel versnipperd beheer) afgebouwd, waardoor de totale 
oppervlakte nu nog niet is toegenomen. Het areaal onder het nieuwe 
ANLb-stelsel (met meer gerichte en geconcentreerde maatregelen) is 
sinds 2016 flink gegroeid. 
Met ingang van 2023 is er een uitbreiding van het budget voor agrarisch 
natuurbeheer van €2,3 naar 3,8 miljoen (waarvan deel nodig is voor 
verhoging van de vergoedingen per ha). Het beschikbare budget voor het 
ANLb in Zeeland wordt in principe volgens een nationale verdeelsleutel 
bepaald. Daarbij wordt landelijk relatief veel ingezet voor weidevogels. 
 

Pagina 71 – Ontwikkeling in landelijk gebied 

“De Provincie Zeeland denkt dat het inzetten op duurzame, natuurinclusieve landbouw 
vraagt om maatwerk en verscheidenheid aan beheer. Daarnaast is het belangrijk dat 
boeren de tijd en ruimte wordt gegeven voor transitie van intensieve landbouw naar 
natuurinclusieve landbouw. Met behulp van verschillende projecten helpt de Provincie 
Zeeland mee aan deze transitie.” 

Wat is het tijdspad voor de transitie naar natuur-inclusieve landbouw? Is er een streven 
naar een percentage over een aantal jaren??  

In het uitvoeringsprogramma landelijk gebied staan verschillende 
activiteiten beschreven die ten goede komen aan het natuurinclusiever 
maken van de landbouw in Zeeland. 
Provincie Zeeland heeft met name als taak om Zeeuwse initiatieven op 
het vlak van natuurinclusieve landbouw te faciliteren en te stimuleren, 
samen met de betrokken partijen. 
In dat kader is recentelijk onder meer een brochure uitgebracht met 
voorbeelden van projecten en initiatieven. 
In het kader van het Nationaal Programma Landelijk Gebied (NPLG) is 
landbouwperspectief en natuurinclusieve landbouw eveneens één van de 
thema’s. Daar zal naar verwachting verdere uitwerking aan de orde 
komen. 
 

 




